
Neztratit se… neztratit se v lese, neztratit se mezi lidmi… neztratit se v životě? 

Dnešní díl „Knihy z prváku“ se pokouší být trochu aktuální. Až jednou bude 

nějaký archivář opatrně ukládat do klimatizovaného trezoru tuto vzácnou 

inkunábuli, nepochybně z ní bude vycházet ve své obsáhlé studii věnované 

proměnám české školy kdysi v prvním dvacetiletí jednadvacátého století 

gregoriánského kalendáře. Tehdy totiž zasáhla český vzdělávací systém další 

tsunami návrhů, kterak by se měl modernizovat s ohledem na… Hm – s ohledem 

na co? Inu – na to, co bude potřeba k tomu, aby se člověk neztratil ve světě, který 

procházel všelijakými proměnami a pohyby. 

Proto dnešní kniha stala se spíše takovou zamyšlenější. Co vlastně budu 

potřebovat, abych se v tomto světě neztratil? A také možná – co budu muset činit, 

abych tento svět neztratil?  

Ne, nebojte se, autoři tohoto dílu si nečiní ambice, aby zodpověděli všechny 

otázky, aby našli řešení pro každý globální problém, aby osvítili tu jedinou 

správnou cestu, po které by mělo putovat šťastné a spokojené lidstvo. Možná by 

spíše stálo za úvahu zapsat si do kalendáře, že by pod stejným názvem mohlo 

za 1000 dní vyjít volné pokračování. Pokračování, které byvše položeno vedle díla 

tohoto nabídlo by malé srovnání. 

Ale nebudu předbíhat. Kdo ví, jak bude náš svět za 1000 dní vypadat. Třeba 

bude dobrým místem pro život. Pro autory této knižní série bude nepochybně 

místem, kde – pokud se nic zásadního nezmění – budou dopisovat svou maturitní 

stylistiku, která jim otevře dveře… kam vlastně? Do světa, ve kterém se nechtějí 

ztratit? Nuž tedy cizojazyčně: „Szczęśliwej podróży!“ 
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BÁRA 

,,Mohl bys mi prosím vysvětlit, jak se vy mladí mezi sebou bavíte? Přestávám 

tomu rozumět,“ zeptala se mamka, stojící ve  dveřích s udiveným výrazem. 

 ,,Neboj, mami, vysvětlím ti to, abys tomu rozuměla,“ a sedl si ke stolu. 

 ,,Například BESTIE je označení pro nejlepšího kamaráda. A s tím souvisí 

slovo CHÁBR, to je něco podobného. CHÁLOVAT je stejného původu jako 

slovo chábr, ale má jiný význam – znamená to něco sníst. HROTY, když se 

s někým vyhrotíš, tak se s ním vlastně pohádáš. SHIPOVAT – podporovat vztah 

dvou osob. Když máš na někoho CRUSH, tak se ti ten člověk líbí / máš ho ráda 

a slovo TÝPEK je člověk, nějaký  kluk, NICE (najs), když je něco dobrého. Pak 

třeba slovo FLEXIT – vytahovat se, předvádět se. MEGA – velmi dobré, TOXIC 

– agresivní, otravný, toxický,“ a podíval se na mamku. 

  ,,Aha, tak tomu stejně moc nerozumím,“ povzdechla si. 

  ,,Tak já ti to dám do souvislosti, abys tomu rozuměla. Týpek flexí, a tak 

začneš být toxic a vyhrotíš se s ním, bestie ti řekne, že jeho chábr na tebe má crush 

a tak si spolu zajdete na chálku a zjistíš, že je mega najs a všichni vás začnou 

shipovat, rozumíš tomu líp?“ zeptal se mamky.  

  ,,Aha, jasně, tak děkuju. Doufám, že už vám budu rozumět,‘‘ odpověděla 

mamka. 

FILIP: STOPAŘŮV PRŮVODCE 21. STOLETÍM 

Jeden člověk mi jednou řekl že pokud chci znát budoucnost, musím ze všeho 

nejdříve znát minulost. Co ale potřebuji znát abych věděl jak se neztratit v našem 

moderním světě? Nad tím bych se dnes rád pozastavil...  

Čím více se moderní technologie posouvají kupředu, tím více problémů lidi 

začínají mít, ať už jsou to jejich osobní problémy, či problémy nás všech. Je nutno 

podotknout, že naše rasa dělá pokroky ve všech aspektech žití, a to astronomickou 

rychlostí, takže jestli jste třeba za druhé světové války zamrzli v ledu a probudili 

se až teď, budete hodně zmatení a máte co dohánět. 

 Tak třeba jako příklad si vezmu komunikaci a dorozumívání jednoho člověka 

s druhým, dřive lidi museli mučit holuby a zprávy si posílali mezi sebou právě 

díky nim, časem už přešli na jednoduché telefonické zařízení ale rozhodně by se 

vám nic z toho nevešlo do kapsy, což v dnešní době není žádnou zvláštností že 

v jedné kapse nosíte jeden  telefon a nebo dokonce i více.  

Nezměnili se jen technologie, změnili se také lidé, v dnešním moderním světe 

jsou všichni vytížení a vystresovaní honbou za materiálním bohatstvím tak moc, 

že jim to ubírá té lidskosti kterou jsme dřív nepostrádali tak jak dnes.  

V ulicích ať už větších či menších měst je potřeba být velice opatrný, nikdy 

nevíte co za člověka potkáte a přeci jen vždy nemusí mít stejně tak dobré úmysly 

jako vy, v této době se může stát snad úplně vše, a proto je dobré být na to 

připraven 

  



 
ŠÁRKA - MUSÍ ZNÁT KAŽDÝ 

Myslím si, že člověk v moderním světě by měl znát svoji hodnotu, a hlavně by 

měl žít, jak chce on sám. Každý musí znát svoji hodnotu, bez toho to nebude 

takový jeho, protože bez toho si nechá do všeho mluvit, nechá se sebou špatně 

zacházet a bude v domnění, že je to vlastně všechno v pořádku.  

Pokud bude znát svoji hodnotu, tak si bude dělat to, co chce on a bude mít 

zdravé sebevědomí. Může se oblékat, malovat a dělat všechno hlavně tak, jak chce 

on a bude mu jedno, co si o tom, kdo myslí. Ať si mysli kdo, co chce, hlavni je to, 

co si myslím sám o sobě. Když se líbím sobě, tak už mi je jedno, jestli se líbím 

ostatním.  

To samé by mělo být i s holením, barvení vlasů, nošení piercingů a tetovaní. 

Vzala bych to tak, že pokud se v tom cítím dobře a komfortně, tak mi je jedno, co 

si o mně myslí kolem jdoucí. Prostě já to tak mám rád, tak to takhle nosím.  

Poslední věc, která se hodně řeší je vála. Když je člověk hubený nebo s pár 

kily navíc, nemůže stejně vyhovět všem, protože každý to vnímá úplně jinak. 

A proto bych řešila spíš to, jestli se to líbí mně, a jestli se ve svém těle cítím dobře. 

 Upřímně si myslím, že tohle všechno jsou stereotypy, od kterých se hodně lidí 

neumí oprostit. Nevím, proč se řeší tak moc vzhled, když nejvíc zaleží na chování, 

jednání a povaze člověka. 

 

JÁCHYM - CO BUDU V MODERNÍM SVĚTĚ ZNÁT  

Každý den se naučíme desítky nových věcí, ale jaké z nich budeme 

v budoucnu opravdu potřebovat? Jaké dovednosti nám pomůžou přežít 

v moderním světě? Je zaručené, že toho budeme muset umět čím dál tím víc, 

abychom se v dnešním rychlém světě neztratili. Já jsem si vybral pár věcí, bez 

kterých se podle mě v budoucnu neobejdeme.  

Náš svět se nepřetržitě rozvíjí, je stále rychlejší a víc a víc se otáčí okolo peněz. 

Proto se bez základů finanční gramotnosti neobejdeme. Přitom pouhých 64 % 

Čechů má pod kontrolou své finance a toto číslo stále klesá. Kupříkladu v roce 

2017 to bylo 75 %. Studie tvrdí, že je to způsobené mladými lidmi, kteří ani neumí 

zaplatit daně. Proto se domnívám, že by se finanční gramotnost měla vyučovat 

povinně na všech středních školách.  

Komunikace provází člověka od pradávna. Její význam se stále zvyšuje 

a v budoucím moderním světě to nebude výjimkou. Tudíž člověk, který se bude 

chtít prosadit, bude muset komunikaci s přehledem zvládat. A dosáhnout 

dovednosti správně komunikovat není jednoduché. 

 Ke komunikaci se také váže schopnost ovládat minimálně 2 cizí jazyky. Jeden 

z nich by měl být, světový jazyk, angličtina, kterou ovládá stále víc mladých lidí. 

Takže angličtinu rozhodně využijete.     

Nikdo jistě neví, jakým směrem se bude svět ubírat, možná vznikne jeden 

společný jazyk, možná peníze ztratí hodnotu. Můžeme si, ale zatím být jistí, že 

s těmito základními znalosti se v moderním světě neztratíme. 

 

 

 



 
LUCIE Š. - VŮNĚ KNIH 

Nikdy bych nevěřil, že bych mohl být takhle naivní, dokud jsem se nepokusil 

cestovat časem. Já žil v knihách více než kdekoliv jinde, ale ten den, když jsem 

seděl na svém trůně v hlavní místnosti království a četl knihu o cestování časem, 

něco se ve mně změnilo. Už jsem nechtěl zůstat ponořený v knihách a rozhodl 

jsem se, že tento příběh udělám skutečným.  

“Výsosti, jste si jist?” zeptal se mě jeden z mých služebníků vteřiny před tím, 

než jsem vstoupil do portálu pro cestování časem, “Ten portál je velmi nestabilní 

a průchod může vést k smrtelnému nebezpečí.” Já s chladnou hlavou odpověděl, 

“Možná budu zítra mrtev, ale dnes jsem živý, neuvěřitelně živý.” a vkročil jsem 

do portálu. Nikdy bych ale netušil, že jsem vkročil ďáblovi přímo do náruče. 

Ocitl jsem se někde, kde už to nevypadalo jako rok 698 a budova přede mnou 

s nápisem “Národní Divadlo” také nevypadala jako moje království. Na mou 

otázku, proč nemůžu dovnitř, mi žena odpověděla, “Lístky se rezervují on-line.” 

Cože? On-line? Dozvěděl jsem se o hromadné dopravě, ale takzvaná jízdenka se 

prý shání na aplikaci IDOS. O chvíli později mě mladík žádal o nějaké data, ale 

nevěděl jsem, jak mu pomoci. Skupinka lidí opodál se hlasitě smála a neslušně 

komentovala na moje oblečení. To už lidé nemají respekt ke králi?  

Začalo mi být nevolno a požádal jsem kolemjdoucího o pomoc, ale když mě 

dovedl k doktorovi, chtěli, abych prokázal svoji totožnost občanským průkazem. 

Ze zmatení a všech nových výrazů mi bylo mdlo. V tu chvíli jsem si přál, aby vše, 

co jsem vyčetl z knih, zůstalo v knihách. 

 

HANKA - CESTOVATEL ČASEM  

„Dobrý den, potřebujete pomoct něco najít?“ zeptal jsem se bezradně 

vypadajícího člověka, který už půl hodinu seděl nad mapou města.  

„Zdravím, myslíte, že byste mě mohl zavést do Starého Města? Asi se tu vyznáte 

lépe než já,“ usmál se na mě. Turista, pomyslel jsem si. Času už jsem moc neměl, 

práce volala, a tak jsem mu řekl: „Jistě, ale za chvíli musím do práce, a z map taky 

nic nevyčtu, tak se Vám podívám na navigaci na mobilu.“ Vytáhl jsem z kapsy 

mobil a začal jsem „googlit“.  

Muž na mě udiveně zíral. „J-jak tohle funguje? Vždyť se Vám ty mapy do tý 

krabičky nemůžou vejít!“ Podíval jsem se na něj a přemýšlel nad tím, jestli tu 

otázku myslí vážně. „No, takhle jsem nad tím nikdy nepřemýšlel. Ale to víte, 

moderní technologie.“  

„Co je vlastně teďka za rok?“ „Pane, je Vám dobře?“ začínal jsem o něj mít strach. 

Konečně jsem mu našel nejkratší cestu a podal mu telefon. „Jo, jo, nikdy mi 

nebylo líp,“ zamumlal a zaraženě koukal na display. „Můžu mít ještě jednu 

prosbu?“ Přikývl jsem. „Co bych měl znát, abych se v tomhle moderním světě 

neztratil? Co se tu změnilo třeba od roku 1980?“ zeptal se dychtivě. Že mě ta 

otázka vykolejila, to asi není takové překvapení. 

„No to je velmi zajímavá otázka. Tak třeba už máme moderní technologie jako 

mobilní telefony, bezdrátová zařízení, v nějakých státech místo lidí pracují roboti, 

zkrátka je toho hodně. A můžu se zeptat? Proč zrovna rok 1980?“ 

„To protože…“ 

 

  



 
NELA - NEZNÁMO - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM 

SVĚTĚ NEZTRATILA... 

Pevně doufám, že se postupem času nezmění lidské priority, jako je rodina, 

práce či radost ze života celkově. Samozřejmě počítám s rozvinutými technickými 

schopnostmi. Náš svět se v této oblasti zdokonaluje každým dnem. Přesto věřím, 

že vzdělání nebude nikdy k zahození. Potřebujeme doktory, učitele, módní 

návrháře i architekty, ne naprogramované roboty. Dalším bodem, který bude dle 

mého názoru důležitý pro naše budoucí já, bude schopnost nakládat výhodně 

s penězi.  

Přístroje jako mikrovlnka, telefon nebo například vysavač již všichni dobře 

známe. Jsem si skoro jistá, že do pár let budeme stroje používat mnohem častěji 

a to znamená více lidí pracujících s technologiemi. Příkladem můžou dnes být 

hackeři, vynálezci aplikací nebo i podnikatelé, kteří se zabývají online investicí.  

Bez vzdělaných obyvatel bychom se však neobešli. Pokud se zaměříme 

konkrétně na medicínu, víme, že nemoci stále vznikají. Fyzické i psychické. 

Doktoři a psychoterapeuti  budou mít pravděpodobně studium těžší než jej měli 

před padesáti lety. Stejně tomu bude i v jiných povoláních, třeba v umění. Již 

hodně motivů a nápadů bylo objeveno a bude čím dál tím těžší zjistit, co koho 

zaujme či pobaví.  

Ohledně hodnoty peněz, je jasné, že poroste. Bude lehčí získat nějaký obnos, 

ale na druhou stranu bude také snadné tu částku rychle ztratit. Na internetu se 

setkáme s více podvodníky, kteří na nás budou chtít zbohatnout. 

Na závěr bych uvedla schopnosti pro nás v budoucnu důležité: orientace 

online, vytrvalost během běžného studia a správné jednání s penězi. 

 

IVANKA R. - CO ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA? 

Na základních školách je naprosto běžná otázka, čím děti chtějí být až 

vyrostou. Astronaut, policista, hasič, nebo popelář? Na co už se prvňáků (asi 

právem) neptají je, jak se ve světě neztratit. To je problém prváků na střední. Co 

vlastně znát, abychom se v moderním světě neztratili? 

Vzhledem k dlouhodobé globalizaci je neznalost cizího jazyka, a především 

angličtiny, značné znevýhodnění. Ať je to kvůli podnikání, lepší dostupnosti 

informací, nebo prostě jednoduše kvůli špatnému českému dabingu u filmů, 

znalost cizího jazyka se hodí. Stejně tak je důležitá schopnost pracovat 

s moderními technologiemi a v poslední době čím dál víc s dezinformacemi, nebo 

spíše s jejich rozpoznáváním. Z toho důvodu by měl být kladen důraz na rozvoj 

kritického myšlení a ověřování si informací. 

Na druhou stranu, člověk jako takový se za poslední staletí, ne-li tisíciletí moc 

nezměnil (pokud vůbec). Proto se, i přes veškerou modernost dnešní doby, nesmí 

bagatelizovat význam fyzické kondice, znalosti alespoň základních prvků přežití 

a schopnost sebeobrany. Pud sebezáchovy sahá až k samotnému počátku lidstva, 

proč by to mělo být dnes jinak? Umět rozdělat oheň, nebo mít v kapse kompas 

nebo nožík nemůže být na škodu. 

Jak se tedy v moderním světě neztratit? Dovolím si to shrnout vtipem. 

„Optimista se učí anglicky. Pesimista se učí čínsky. Realista se učí střílet.” Jako 

pragmatik doporučuji vše z uvedených možností. 

 

  



 
TEREZA P. - CO OPRAVDU POTŘEBUJEME K TOMU, ABYCHOM 

USPĚLI? 

Každý z nás má o svém životě určitou představu. Každý chce uspět, někam to 

dotáhnout… Úspěch každý vidíme trochu jinak. Vysněné povolání, zakoupení 

nového domu nebo třeba založení rodiny.  Když se ale zaměříme na úspěch 

profesní, naskytuje se zde několik otázek. Prakticky od počátku našich životů 

slýcháváme věci jako: ,,Musíš se dobře učit!“ ,,Bez titulu z tebe nikdo nebude!“ 

Je tomu ale opravdu tak? Je studium klíčem k úspěchu nebo záleží na něčem úplně 

jiném?  

 Samozřejmostí je, že pro určitá povolání je studium nepostradatelnou 

součástí. Lidé jako lékaři nebo právníci potřebují znát fakta a bez nich se 

neobejdou. Jsou ale tací, pro které studium nehraje až tak velkou roli.  

 Pomůže tedy když máme vlivné přátele nebo rodiče? Možná ano. Díky 

nim se totiž můžeme dostat na pozice, na které bychom za normálních okolností 

ani zdaleka nedosáhli. 

 Je také možné že stačí mít jen opravdu velké štěstí. Prostě být ve správný 

čas na správném místě. Ani se nenadějeme a příležitost k úspěchu máme přímo 

před nosem. 

 Možností, jak opravdu uspět, může být nespočetně mnoho. Podle mého 

názoru nezáleží na tom, jakou cestu si zvolíme. Hlavní je abychom se dostali tam, 

kam chceme. 

 Takže ať už máme před jménem deset titulů nebo máme kontakty 

prakticky všude, nic z toho nám stoprocentní úspěch nezaručí. Jednoduše k tomu 

všemu musíme mít alespoň kapku štěstí, cílevědomosti a jasně daný cíl. 

 

ZUZANA - CO JE POTŘEBA K ŽIVOTU V MODERNÍM SVĚTĚ 

Spoustu lidí si myslí, že potřebuje znát hrozně moc věcí. Ve skutečnosti tomu 

tak není. Jediné, co skutečně potřebujete vědět je kde a jak hledat informace. 

Samozřejmě byste měli alespoň částečně vědět, jak se správně zeptat, aby Vám 

vyhledávač našel přesně to, co hledáte. Ne vždy vše, co Vám internet nabídne je 

užitečné a pravdivé. A kdo si nerozumí s internetem, tak může informace hledat i 

v knihovně nebo v denním tisku, pokud tu stále budou. 

Přežít se dá i bez peněz, ale v současné době, kdy všechno zdražuje je 

potřebujete, a ne zrovna málo.  

V minulosti Vám k tomu abyste se neztratili stačila mapa a kompas, dnes to 

máte vše v chytrém telefonu. Abyste mohli používat chytrý telefon, potřebujete 

elektřinu, abyste měli elektřinu, potřebujete elektrárny. A tu elektřinu si musíte 

koupit, takže opět je to všechno o penězích. No a abyste měli peníze, musíte mít 

práci. A protože v moderní době potřebujete hodně peněz, musíte mít dobrou 

práci. Abyste měli dobrou práci, musíte mít nejlépe vysoké vzdělání, dobré 

známosti, nebo jak říká moje maminka dobře se vdejte. Vysoké vzdělání 

samozřejmě opět stojí peníze. 

Dále k životu samozřejmě potřebujete jídlo a pití. To si samozřejmě musíte za 

něco koupit. A jak jinak než za peníze.  

Takže na závěr. V moderní době není úplně jednoduché přežít, protože jak 

jsme si právě důkladně vysvětlili, peníze hýbou celým moderním světem. 

 

  



 
MARTIN - GENERACE 

Každý rok přijde na svět nová generace člověka. Bude učena vyznávat naše 

zvyky, mluvit naší řečí a poznávat náš svět. Ale náš svět se neustále mění. Lidé 

neustále přichází s novými vynálezy. Naše generace silně ovlivňují ten jejich, 

stejně jako oni mohou ovlivnit ten náš. To, co bude pro ně současnost, se nám 

může zdát jako moderní. Člověk by se v tomto světě mohl lehce ztratit. Takže, co 

je vlastně moderní svět? Které znalosti jsou pro život v něm velice důležité?  

Otázka moderního světa je velice obtížná na zodpovězení. Často koexistuje 

několik názorů v jedné generaci. I starší generace se mohou naučit používat 

sociální sítě světa, který je podle mého názoru moderní. Jsem neustále vystavován 

moderním „vymoženostem“, které jsou ale pro mě zcela současné a můj svět bych 

tak měl považovat za nemoderní. Ale na to je příliš brzo. To, co používáme, je pro 

spoustu lidí stále jen neznámý doplněk. 

Co si myslím, že je nejužitečnější schopnost do života? Nevím. Různé 

schopnosti jsou jinak užitečné v jiných situacích. Ale jsem si jistý, co je největší 

pomocí při odpovídání na tuto otázku. Znalost světových jazyků. Internet 

a moderní svět jsou plné informací, které ne vždy musí být v češtině. 

Takže, která generace žije v moderním světě? Co když moderní svět 

neexistuje, a jeho přítomnost je pouze iluze ze zařízení, která jsou technologicky 

vyspělá? Dá se najít univerzální schopnost, která by člověku otevřela všechny 

brány světa? Zdá se, že ještě ne. 

 

KAMILA - HISTORIE VE ZKUŠENOSTECH V BUDOUCNOSTI 

Historie je neodmyslitelnou součástí našich životů. Můžeme do ní zahrnout 

cokoli. Ať se jedná o historii státu, vaši vlastní či čehokoli neboli kohokoli jiného.  

Za pravdu mi snad dáte, když řeknu: ,,V minulosti jsme získali všechny naše 

zkušenosti.“ 

A není právě tohle to, co by nemělo chybět v budoucnosti ať již moderní či 

jakékoli si dokážeme představit? 

 Představa, co bychom byli bez tak tvrdě získaných zkušeností mě děsí. Bez 

historie by se opakovaly tytéž chyby pořád dokola. Nikdy bychom se nepoučili 

a náš svět by se nemohl vyvíjet dál.  Uvědomit si, jak moc minulost ovlivňuje 

budoucnost je velmi složité, ale pokud to zvládneme, zjistíme, že by to bez ní 

nešlo.  

V současnosti se vše kolem nás dostává na nové úrovně. Výzkumy jsou 

složitější, přesnější a pomáhají, aby se civilizace mohla posouvat dál.  

Samozřejmě v moderním světě je historie jistotou a jen malá hrstka lidí se 

zabývá tím co by bylo, kdyby… 

Mým osobním názorem, co bychom měli znát v budoucnosti je minulost, jak 

zaznělo v úvodu nejde jen o základní historii světa nýbrž i o tu vlastní.  

Historie je to, co nás dělá unikátními a jedinečnými. Bez ní bychom se nějak 

neodlišovali od ostatních lidí. A to je důvod proč nevzpomínat na minulost ve zlé. 

Vlastní zkušenosti jsou k nezaplacení a nikdo jiný je za nás nezíská. 

 

 

  



 
ANETA - ŽIJEME JEN JEDNOU  

Popřemýšlejme nad otázkou, co vlastně potřebujeme k tomu, abychom se v 

budoucnu neztratili. Jsou to hmotné věci? Nebo snad abstraktní? Žádné a člověk 

nic dělat nemusí? 

Když jsem se kdysi ptala na tuto otázku mého blízkého přítele, jeho odpověď 

byla čistá a jasná: „Peníze.“ Jeho argumentace byla: „Když má člověk peníze, 

může si koupit a dosáhnout, čeho chce.“ Kdyby ale toto byla jediná odpověď, 

znamenalo by to, že snad chudí lidé nemohou ničeho dosáhnout? To však není 

pravda. Peníze nejsou zdaleka vše a my dokážeme být šťastní i bez nich. 

Další odpovědí, kterou jsem dostala, bylo vzdělání. Vzdělaný člověk toho prý 

více ví a lidé ho budou lépe brát. To zase není úplná pravda. Vzdělaný člověk sice 

má buď titul, nebo maturitu a dokáže se na svojí vysněnou práci možná dostat 

lépe, ale je to pravidlem? Člověk, který  přijde s tím, co umí ze života a obhájí 

svůj nápad tak, že se někomu zalíbí, přeci nepotřebuje titul.  

Podle mého názoru je naprosto lhostejné, jestli je člověk bohatý nebo 

vzdělaný. Na co totiž lidé často zapomínají, je si věřit. Mít odvahu něco zkusit, 

říct nebo ukázat, co v nás je. Co když už takovou šanci mít nikdy nebudeme. 

Nepodceňovat se a umět se prosadit a také je nehorázně důležité se ponaučit 

z chyb. 

Co je tedy potřeba? Člověk by měl žít  s větou „Žijeme jen jednou.“ Ta ho totiž 

dostane na neuvěřitelná místa, na která by jinak ani nepomyslel. 

 

LUCIE H. - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA  

Co bychom měli znát, abychom se v dnešním moderním a možná 

i uspěchaném světě neztratili? To je otázka, kterou si kladnou nejen starší 

generace ale mnohokrát i mládež. Vývoj jde stále dopředu, abychom drželi krok 

se všemi novodobými vychytávkami, nesmíme se ohlížet do minulosti. Naše 

znalosti jsou v tomhle směru ta nejdůležitější věc.  

Jedna z věcí, které nám mohou pomoci, je internet. Je to takový sklad dat, který 

má neuvěřitelně množství informací. Právě na internetu můžete vyhledávat otázky 

jakéhokoliv typu, od domácího receptu na sirup proti kašli, až po výrobu drog ze 

sirupu proti kašli a vždy vám telefon nebo počítač ukáže několik stránek, 

odpovídajících na vaši otázku. Internet má však i své stinné stránky. Protože 

přístup k němu má prakticky kdokoli, koluje zde i mnoho dezinformací 

a photoshopem upravených obrázků, proto by jsme se nikdy neměli spoléhat na 

internet na sto procent. 

Kde tedy můžeme ještě vyhledávat informace, když je nechceme hledat na 

internetu? Co třeba v knihách. Často mezi články v počítači a stranami v knize 

není velký rozdíl, i přesto někteří radši čtou z listů papíru. Ne každý může vydat 

knihu, proto jsou znalosti mnohem důvěryhodnější, ale kolik z nás má doma tolik 

knih kolik je na internetu informací. 

A jak se tedy neztratit? Nikdo nedokáže porozumět všemu, ale když alespoň 

trochu chápeme o co se jedná, je to výhra.  

 

 

 

  



 
NATÁLIE - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V DNEŠNÍM MODERNÍM 

SVĚTĚ NEZTRATILA? 

V dnešním moderním světě, tak jako v každé jiné době našeho světa, potřebuje 

člověk znát takové množství věcí, které si stejně nikdy nezapamatuje.   

Světem vládne každý den jiný milion různých tzv. „trendy věcí", manipulace 

v každodenní komunikaci, peníze, soucit a podobně. Myslím si, že je správné 

koukat na svět vždy z té lepší, a pro nás příjemnější strany. Tím ale nemyslím 

všechny ty špatné věci přehlížet, to vůbec ne! Ať už nastane jakákoli situace, jež 

člověka neskutečně trápí, je důležité se nad ni povznést. Člověk je vždy schopný 

najít řešení a vždy mnohem lepší řešení, když ho hledá v klidu, bez stresu 

a s čistým svědomím, že si vše promyslel. 

Dále jsou tu věci, jako již zmíněná manipulace a podobně, ale také různé 

emoce všech lidí. Empatie rozhodně patří mezi věci, které by měl člověk znát 

a ovládat. 

Je ovšem těžké říct co dál a přesně byl měl člověk znát, protože upřímně 

řečeno, všichni ostatní jsou na tom podobně. Každý z nás je často ztracen, hledá 

se a snaží se pochopit to nepochopitelné fungování našeho světa. A to je za mě ta 

hlavní věc, kterou člověk musí vědět. Nikdy na tom nejste hůř než ostatní. Každý 

je někdy ztracen. Každý někdy potřebuje pomoct. Každý někdy nepochopí hned. 

Když si tohle člověk uvědomí, věřím, že pak není ztracen. 

 

 

NIKOL - NÁSTRAHY MODERNÍHO SVĚTA 

Dumali jste někdy u šálku kávy nad otázkou, co všechno musíte vlastně mít 

a znát, abyste se v moderním světě neztratili? Prakticky nic. Ztratíte se vždycky 

a všude. Ve svých myšlenkách, v úloze z matematiky, kde Čenda je šestkrát starší 

než Alice; za rok bude Čenda pětkrát starší než Alice; kolik let je Karlovi? 

Dokonce se ztratíte i na vyznačené cestě, rozhodnete-li se místo vpravo zahnout 

vlevo. Vhodnější by bylo zamyslet se nad tím, jak se s takovou situací vypořádat.  

Možná by to chtělo příručku moderního života, říkáte si. ŘEKNĚTE 

SBOHEM STRESU. By nesla název. A po několika hodinách urputného čtení 

byste se dostali akorát k tomu, že vám uniká z hlavy pára jenom z toho, jak se 

začínáte stresovat, abyste se náhodou nestresovali a jak se v takových situacích 

odstresovat pomocí toho, že se budete stresovat, ať se nestresujete. Není to žádná 

věda, říká příručka. Listujete stránkami jako diví. Káva vám už dávno vychladla.  

A víte co, já se vám na to můžu..! Zahazujete příručku a obracíte se k dalším 

prostředkům. 

Mezi nimi jest; INTERNET.  

Jak se neztratit v moderním světě, ptáte se? To nevím, neb já sama jsem dost 

ztracená. Ale s jistotou vám můžu říct jednu věc - tážete-li se takto, s velkou 

pravděpodobností už ztracení jste.  

Topme se v hlubinách nečitelně čitelných přetvářek v tom nejlepším možném 

pixelovém rozlišení. Dnes a denně. A možná vám pak nikdo nevytkne, že 

nezapadáte, ač se cítíte ztracenější než kdy dříve. Anebo si prostě zapněte GPSku. 

 

  



 
IVANA H. - JAK SE NEZTRATIT V MODERNÍM SVĚTĚ? 

 V dnešní době nás pohlcují hlavně zprávy na internetu a sociálních sítích. 

Mobily, tablety, počítače apod. se stále rozvijí a jejich vývoj se jen tak nezastaví. 

Stále jsou nějaké novinky, aktualizace a vylepšení. Jak se v tom všem máme 

vyznat? Jak se z toho nezbláznit?  

 Jedna z nejdůležitějších věcí, jak se alespoň trochu vyznat v tom 

nekonečném množství informací na internetu, je umět si ověřovat informace 

a rozeznávat důvěryhodné zdroje. Jestliže zdroj informací nepůsobí přesvědčivě 

a nejsme si jisti s jeho pravdivostí, je vždy zapotřebí si informaci ověřit na více 

zdrojích.  

Také bychom měli vědět, co je vhodné sdílet a co je už moc osobní informace. 

Ať už se jedná o naše fotky či informace o našem domě, penězích apod. 

V dnešním světě většina z nás platí platební kartou. Proto je důležité umět 

převádět, platit a celkově pracovat s penězi online. 

Zmínit bych ještě chtěla anglický jazyk, který dnes potkáváme na každém 

kroku. Samozřejmě, pokud umíme i jiné jazyky, je to značná výhoda. Mnoho lidí 

chce studovat či pracovat v zahraničí (hlavně v anglicky mluvících zemích) nebo 

cestovat. Aby se tedy nikde neztratili, je potřeba znát místní jazyk nebo být 

schopen se alespoň nějak domluvit.  

Měli bychom tedy být schopni vyznat se na internetu, umět si ověřovat 

informace, pracovat s penězi online a učit se cizím jazykům. Na druhou stranu 

bychom neměli na sociálních sítích sdílet vše, co se v našem životě děje. 

 

TOMÁŠ - BUDOUCNOST JE ZA DVEŘMI 

Je 26. srpna roku 2040 a začíná jedna z největších přehlídek moderních 

vynálezů v dějinách lidstva. Koná se v Berlíně a zúčastnit se jí může vždy jen  

jeden vynálezce z každého státu. Prezentace právě teď začala a na podium 

přichází velký objevitel z České republiky Ota Horák. Šedesáti devíti letý Elon 

Musk právě dokončil úvodní medailonek a teď předává slovo nadějnému 

mladíkovi, který přišel reprezentovat Českou republiku. 

,,Vítám všechny diváky zde i u televizních obrazovek. Dnes bych vám rád 

představil můj životní výtvor.“ Na podiu se rozevírá podlaha a vyjíždí vcelku větší 

zřejmě kovová krychle. Diváci udiveně zírají na krychli a marně se snaží zjistit 

její funkce a využití.  

Ota mezitím pokračuje v jeho projevu: ,,S radostí vám představuji vynález, 

který změní svět. Každému jednomu z Vás co tu jste i nejste to jednoznačně 

usnadní každodenní život. Zatím je ve fázi testování a existuje pouze pár kusů. 

Zřejmě se ptáte, co to je a jak to funguje. Je to multifunkční soustava kovových 

nanočástic fungujících na bázi selektivního magnetismu. Jednoduše řečeno, se to 

umí kdykoliv transformovat, v cokoliv budete potřebovat. Hleďte“ 

Z kapsy vytáhne malý detektor mozkových impulsů vypadající jako malé 

sluchátko. Nasadí si ho za ucho a krychle se najednou změní ve sklenici na víno. 

Diváci jen žasnou a nevěří svým očím. Ota vysvětluje: ,,Tento detektor, který 

mám za uchem, dokáže rozpoznat vaše nervové impulsy a filtrovat je tak, aby 

výsledkem byla pouze jedna primární myšlenka. V krychli je pak jen ovladač 

magnetického pole.“ Ukloní se a za bouřlivého potlesku odchází. 

  



 
KATEŘINA - ZNALOSTI MODERNÍHO SVĚTA  

Co budu znát, abych se v moderním světě neztratila? Musím uznat, že toto je 

velmi zajímavá a kontroverzní otázka. Asi každý člověk má úplně jinou odpověď 

na tuto otázku a jiný názor na to, co je důležité znát.  

Podle mě v dnešní době skoro každý člověk umí zacházet s telefony, počítači 

pro své vlastní účely a určitou moderní technikou, ale spousta lidí nezná význam 

slova finanční gramotnost. Poslední dobou mám pocit, že peníze jsou jedinou 

cestou k tomu jak přežít a mít docela spokojený život, ale nestačí peníze pouze 

vlastnit, člověk s nimi musí umět hospodařit. Díky finanční gramotnosti si člověk 

dokáže zařídit důležité věci jako je kvalitní pojištění, tvorba finanční rezervy 

a také se člověk nenechá jen tak ošidit a dokáže poznat, kdy je vhodné peníze 

investovat a do čeho. Myslíte, že vy víte jak hospodařit s penězi? 

Další věc, kterou by měl člověk znát, aby se v tomto moderním světě neztratil, 

je umět navést jakéhokoli cestujícího člověka, který je ve vašem rodném místě 

poprvé, na cíl, kterého chce dosáhnout.  

Dále, každý člověk by měl umět aspoň trochu nějaký cizí jazyk, hlavně ten 

anglický, protože když pojedete na výlet do Prahy, tak v každém druhém obchodě 

je anglicky mluvící prodavač a pokud si chcete něco objednat, tak musíte umět  

alespoň anglicky číst z výběru nabídky. Nebo pokud si chcete najít nějakou 

brigádu, ve většině případů do podmínek v životopisu patří povinnost určité 

úrovně anglického jazyka.  

INGRID  - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA 

To je velmi dobrá myšlenka, nad kterou by se měl jednou zadumat každý. 

Škola nám již od útlého věku poskytuje denně nespočet informací, ale kolik z nich 

nám vlastně bude užitečnými v našem budoucím životě? Věci se mění, tudíž co 

je pravda dnes, nutně nemusí být pravdou za několik let. Školáci za dob našich 

rodičů se například učili, že do naší sluneční soustavy patří devátá planeta, tedy 

Pluto, která byla ovšem v roce 2006, kvůli celkové velikosti vůči ostatním 

planetám vyhlášena za trpasličí planetu a ze soustavy vyškrtnuta. A může 

podobný případ potkat i nás? Co když se fakta jako jsou pravidla pravopisu, 

teplota tání kovů nebo fakt, že se lidstvo vyvinulo z lidoopů, prokážou chybnými 

nebo se vlivem nových myšlenkových pochodů změní? Upřímně si myslím, že 

tato skutečnost je nevyhnutelná. Poznání lidstva se prohlubuje a mění a spolu 

s ním i fakta námi dávno známá, tudíž poznatky jako dávná historie, funkce 

mozku nebo působení fyzikálních zákonů ve Vesmíru mohou být jako mávnutím 

kouzelného proutku vyvráceny a přeměněny na základě jediného výzkumu či 

nálezu. Toto ovšem neznamená, že vše co je nám navykládáno ve školách, je 

krátkodobou realitou. Záležitosti jako jsou výpočty, se s námi potáhnou do konce 

našich životů a až do skonání věků, se můžeme spoléhat na to, že jedna plus jedna 

se rovná dva. Pokud se tedy lidstvo bude stále pohybovat v desítkové soustavě. 

  



 
DENIS - RUCE V KAPSE, V KLÍNĚ SVĚT 

„Drž se!“ „Rozebírá se, už víme, že koule.“ „Drž se!“ „Kudy, když točí se?“ 

„Jak by ne, to u stroje značí, že funguje.“ „Takže musí tu být pravidlo?“ „A co sis 

myslel?“ „Šlape jako hodinky a ...“ Je-li tomu tak, dávám vám půl otáčky náskok. 

Zůstat na světě a přitom nevypadnout z rovnice. Každý z nás, ať už kolečko, 

matička nebo snad šroubek, lehce a poslepu našel by svůj koutek, s nulovým 

třením a odporem, stroji cenným donorem. Jak na jazyku sladce  zní, jak líbí se 

hlavě a díře v ní. 

Když na svět algoritmus nahodím, obratem tok písku prohodím. Poslouchám 

ohlasy, sleduji  reakce, zapisuju predikce. Zhasínají světla, zlehka dotáčím kličku, 

sotva schránku otvírám, ústa v tichu přivírám. Než stihnu říci: „Hleď, na pásce, 

kolem prstu, obtáčím si svět.“ Tak dvakrát jsem zaskočen, písek je z půlky otočen. 

„… není divu, vždyť tady tomu nic nechybí.“ „Jak  to myslíte, to jsme tady 

zbytečně?“ „Tady je to full stav, ale nic se tu neztratí, všechno vidím, sakra, kdyby 

to takhle bylo i u mě v laboratoři.“ „Víš, jaký je rozdíl mezi stálostí 

a neměnností?“ „To je to samé, ne?“ „Stále děláš chyby, děláš je pořád, ale stále 

jiné, jinak a jinde.“ „Kdežto moje stará má neměnnou a  chybnou představu o mě 

a pití.“ „Teď už myslím rozumím, ale co když to přeci jen nevyjde?“ „Pak ti 

napovím jen toto…“ 

VERONIKA - OTÁZKA 

 

 

  

Co mám umět, co mám znát 

To si kladu od rána 

V moderním světě je to těžký 

Nýbrž něco umět musím 

Co je dobré vědět v něm 

Na to mi teď odpověz  

 

Studium informatiky  

Dostane tě do paniky 

Umět kódy není nutné 

Co však bývá důležité 

Je práce s Powerpointem   

To je jednoduše faktem  

Učení se 3D-tisku 

Přinese ti hodně zisku 

Není ale bez risku 

 

O rostoucí inflaci 

O tom nemám ponětí  

Úrok, úvěr, hypotéka 

Tyhle pojmy znát bych měla 

 

Co mám umět, co mám znát 

To si kladu od rána 

V moderním světě je to těžký 

Nýbrž něco umět musím 

Co je dobré vědět v něm 

Na to mi teď odpověz 

Kam dát papír, kam zas plast 

Sázet stromy sem a tam  

Jezdit kolem, ne však autem 

Jinou volbu mít nebudem 

 

Sociální sítě všichni známe  

Na nich účty totiž máme 

Tik tok, Twitter, Instagram 

To už není telegram 

 

Co mám umět, co mám znát 

To si kladu od rána 

V moderním světě je to těžký 

Nýbrž něco umět musím 

Co je dobré vědět v něm 

Na to mi teď odpověz 

 

Cizím jazykem mluviti 

To se může hoditi  

Češtinou to začíná 

Další přijde angličtina 

Hello umím od sedmi 

Časy ale nejdou mi 

 

Budoucnost nás ještě čeká  

Co v ní ale budem dělat? 

Budem muset jíst a spát 

Co budeme muset znát? 

To je ta moje otázka  

Na kterou se tady ptám 



 
PATRICIE - NEZTRATIT SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

Co potřebuji znát, abych se neztratila v dnešním moderním světě? A co si 

vlastně pod pojmem moderní svět představit?  

Na každé části světa si lidé jistě na tyto otázky odpovídají zcela rozdílně. Není 

divu. Na tyto otázky lze stěží odpovědět subjektivně, natož za větší skupinu lidí. 

Přistoupíme-li k této problematice tedy pouze z pohledu jednotlivce, můžeme si 

pomalu začít skládat dohromady malé střípky, ze kterých následně poskládáme 

konkrétní vizi. Moderní doba po nás všech stále vyžaduje posouvat se kupředu 

a udržet krok. Lze se vlastně v dnešní době ve vyspělejších zemích obejít bez 

sledování a učení se novým technologiím a vymoženostem? Smutnou pravdou je, 

že život bez tohoto honu za inovacemi by byl značně obtížný. 

Ovšem je toto právě to nejdůležitější, co potřebujeme dnes znát a ovládat? 

Mám-li být upřímná, osobně stojím za názorem, že všeho moc škodí. Umět 

pracovat s moderními technikami je dnes velkou výhodou v mnoha a mnoha 

ohledech. Přes všechny tyto technologii však nesmíme zapomínat na tu lidskou 

stránku věci. Protože, čím více moderna a techniky se prosazuje, tím častěji 

pozoruji vymizení lidského prvku z každodenního běžného života.  

Proto věc, na které by si každý měl opravdu zakládat je udržení si své lidské 

podstaty, protože to je právě to, co nás alespoň prozatím odlišuje od strojů. Pokud 

si zachováme svou lidskost a zároveň budeme schopni jít s dobou a ovládat 

s přehledem nové přístroje, pak se v životě zajisté neztratíme. 

 

TEREZA F. - CO BUDU ZNÁT ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA 

To je otázka, na kterou je jasná odpověď, a to vědět něco o elektronické 

technice. Už jen teď, v dnešní době je velice rozsáhlá jako například mobily, 

počítače, tablety, a kdo se v nich alespoň trochu vyzná, tak je sakra klikař. Myslím 

si, ze čím víc bude náš svět spět k modernějšímu, tak se bude rozšiřovat 

elektronika. Je jasné, že přijdou i tací lidé, kteří vytvoří něco nového 

a originálního, nějaké vylepšené verze mobilů a tak….což mě docela i zajímá, jak 

to vše bude vypadat. Očekávám, že v moderním světě bude hodně robotů, kteří 

budou za nás dělat všechnu práci, proto je opravdu důležité znát do budoucna 

i více tu elektronickou techniku. Podle mého názoru není ale elektronická 

technika všechno. Vím, že v budoucnu to bude asi velice důležité a prospěšné, ale 

zároveň je hezké si zachovat i nějaké to kouzlo do budoucna. Tím myslím třeba 

rodinné recepty, orientovat se ve vašem okolí i přesto, že nás navede mobil. Tyto 

maličkosti jsou nejhezčí a snad se v moderním světě vyznáme i s malou znalostí 

o elektronické technice. Bylo by dobré, aby jsme měli do budoucna i nějaké ty 

přátelé. Někdo sice říká, že je nepotřebuje, ale vím, že někde v hloubi duše si 

strašně moc přeje, aby měl aspoň jednoho člověka, na kterého se bude moci 

spolehnout. Přátelé jsou důležití a dělají nás šťastnějšími. 

 

  



 
ANDREA - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA 

Již týden přemýšlím nad tím, co si pod touto otázkou mám představit. O jakém 

tématu budu vlastně psát, čeho se bude týkat?  

První, co mě napadlo, že v moderním světě je potřeba si umět vyhledat 

informace a tyto informace si nějakým způsobem roztřídit  

na důležité a ty méně podstatné. Myslím si, že základem získávání znalostí by 

mělo být tedy vzdělání. Už výběr střední školy je krok do velkého neznáma 

a člověku dá velkou práci, se už zde neztratit.  

Další moje myšlenka ohledně zadaného tématu směřovala k přísloví: „Kolik 

znáš jazyků, tolikrát jsi člověkem.“ Z toho vyplývá, že k lepší orientaci je dnes 

zapotřebí také znalost světových jazyků zejména angličtiny.  

 V neposlední řadě jsou hodně důležité získané informace umět prezentovat 

neboli dobře prodat, být asertivní, cílevědomý a někdy i možná sobecký. Toto 

všechno by mělo směrovat k tomu, aby se člověk neztratil.  

I já tajně doufám, že se neztratím! 

Nejde jen tedy o získávání znalostí v oblastech jako jsou například informační 

technologie, v cizích jazycích, v dějinách, v zeměpise,   

v ekonomii apod. Někdy k tomu nebude stačit ani vysoká inteligence, která může 

být mnohdy i na škodu. Co třeba „hloupý Honza“, pohádka jak vyšitá k mé úvaze. 

I když byl hloupý, vše vždy vyřešil, dokázal porazit draka,  

a nakonec se stal málem i králem.  

Abych nezapomněla ke všem těchto věcem je zapotřebí trochu štěstí. 

 

MARKÉTA - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA? 

Při této otázce mě napadá hned několik věcí.  

Bezpečnost na internetu je rozhodně velmi důležitá. Musíme vědět o běžných 

internetových podvodnících, jež se nás snaží okrást o peníze prostřednictvím 

falešných emailů, dopisů, e-shopů nebo přepravních společností, i když se mohou 

vydávat za nějaké věrohodné společnosti. Stejně tak je dobré vědět o existenci 

hoaxů, dezinformací a tak podobně, které nás ovlivňují. S čímž souvisí znalosti 

moderních dějin, které by měly být spojeny do všech souvislostí, tudíž by se 

občané lépe orientovali ve světě nespočetných informací a dokázali je lépe odlišit 

od těch nepravdivých.  

Dnešní mládež by měla být dostatečně vzdělaná ve funkci demokratického 

režimu, například kvůli volebnímu právu, které dostávají po dosažení věku 

osmnácti let. Poměrně často se k volbám nedostaví, což má potom za následek, 

že volí převážně starší lidé, kteří se v moderním světě zas až tolik neorientují a řeší 

jiné problémy, než je mladší generace.   

 Poslední dobou více rozebírané téma-ekologie tu nesmí chybět. Lidé, bez 

ohledu na jejich věk, by měli být seznámeni s globálním oteplováním, což už 

převážně jsou, a pokusit se najít více řešení k dosažení ekologické rovnováhy. 

Třeba omezení aut se spalovacími motory a jejich nahrazení auty, které jezdí 

na elektřinu a podobně.  

Využitím internetu ovšem můžeme získat nové zaměstnání nebo nové 

možnosti, například vybudování kariéry. 

Body, které jsou zde vyjmenovány, bude každý z nás v budoucnosti, ale i teď 

potřebovat, aby se v současném moderním světě neztratil. 

 

  



 
NIKOLA  - OTÁZKA PO PROBUZENÍ 

„Co musím znát, abych se v moderním světě neztratil?“ To byla jedna 

z prvních otázek, kterou mi Lukáš po svém probuzení položil. Lukáš Novotný byl 

můj dlouholetý přítel. Vše se ale změnilo, když při velmi zběsilé jízdě na kole 

najel  na kámen a spadl na zem. Utrpěl velmi vážná zranění a 35 let ležel v kómatu. 

Za tu dobu se toho hodně změnilo, proto jsem se musel pořádně zamyslet, než 

jsem byl schopen na jeho otázku smysluplně odpovědět.  

„Co se vlastně všechno změnilo?“ zeptal jsem se Marie, mé manželky, když 

jsem dorazil domů. Ta se na mě s úsměvem otočila a hned řekla: „Myslím, že 

jednou ze zásadních změn je rozhodně internet. Teď ho používáme pořád. Hodně 

firem by bez něj nemohlo ani fungovat.“ „To je pravda“, odvětil jsem a hned jsem 

pokračoval, „Různé technologie jsou teď také mnohem vyspělejší. Pro Lukáše 

nebude jednoduché najít si novou práci. Zvlášť, když to, co ho živilo, postoupilo 

o velký kus dopředu. Být automechanikem teď je velký rozdíl, než být 

automechanikem před třiceti lety.“ Marie souhlasně přikývla a řekla „Myslím ale, 

že největší změna,  se kterou se bude muset vyrovnat, bude mentalita dnešních 

lidí.“ 

Když jsem se nad poslední Mariinou odpovědí později zamyslel, došlo mi, že 

způsob, jakým lidé přemýšlejí, se opravdu velmi změnil. Lidé teď mají některé 

priority nastavené jinak, než tomu bylo dříve. Ale myslím si, že mít  například 

zdraví jako prioritu se u mnoha lidí zachovalo. 

 

TEREZA B. - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATILA 

Co je to vůbec moderní svět? Každý si představí něco jiného. A kdy začne? Je 

tohle moderní svět? 

Jelikož mi nepřipadá současný svět moderní, tak ho prostě budu považovat 

za budoucnost. Takže co potřebujeme k tomu, abychom se v budoucnosti 

neztratili? 

Asi by bylo dobré být spokojený sám se sebou. Umět si užívat čas strávený 

o samotě.  Spoléhat se sám na sebe. Na nikoho se neupínat. Kdybych ztroskotala 

sama na ostrově, tak nemůžu sedět na místě a čekat, že mě někdo přijde zachránit. 

I když by bylo dobré mít někoho, o koho se můžete opřít, kdo nám pomáhá, dělá 

šťastnými.  

Hlavní je si umět poradit. Najít řešení, když se naskytne problém. Vždycky se 

dá najít nějaká cesta, nemusí být zrovna pěkná a možná to nemusí být ani cesta. 

Jako v přírodě - když člověk chodí po vyznačených cestách poznamenaných 

lidmi, tak je jasné, že neobjeví něco nového, co by ostatní neviděli. Někdy je 

dobré opustit tu cestu, po které denně projde několik lidí, a jít za nosem, jít tam, 

kam nás to táhne, poznávat nebo objevovat mimo cesty - do hlubin přírody, dál 

od civilizace.   

Také se bude hodit umět se ozvat, prosadit. Nebýt jen obětí toho světa/života, 

ale být i strůjcem. Je dobré najít něco, co nás dělá šťastnými, Co nejvíce plusů. 

Každý je strůjcem svého štěstí. Ono se tohle sice dobře říká, ale horší je to 

v praxi. Koneckonců sám život je nejlepší školou života. 

 

 

  



 
VÍT - CO BUDU ZNÁT, ABYCH SE V MODERNÍM SVĚTĚ 

NEZTRATIL 

Co vše by jsem měl znát, abych se neztratil v moderním světě? Rozhodně bych 

měl umět komunikovat, protože to je nedílná součást každého dne a ten kdo umí 

dobře komunikovat, umí pracovat s lidmi. Určitě bych také měl umět zacházet 

s různými typy elektroniky, protože to se vždy hodí, skoro v každém zaměstnání 

se elektronika hojně používá, takže to není na škodu. Také bych měl být finančně 

gramotný, vědět jak zacházet s penězi, jak podat daňové přiznání atd..  

Zatím to byli věci, které se ve škole neučí, ale proč je tomu tak? Proč nás 

ve škole nenaučí jak například podat daňové přiznání? V každém případě by to 

bylo mnohem prospěšnější než nějaké jiné učivo. Některé učivo je opravdu 

zbytečné a mohli bychom se raději věnovat důležitějším věcem. Čímž 

samozřejmě vůbec nechci říct, že by celá škola byla zbytečná. Každý by měl mít 

určitě vystudovanou minimálně základní školu. 

Moderní svět se zase tak neliší od toho světa, který tu byl dejme tomu před sto, 

dvě stě či tři sta lety. Stále tu jsou jisté zásady, kterých bychom se měli držet. 

Pokud budeme mluvit o zásadách morálních, tak se nám víceméně nic nestane. 

Jestliže však porušíme zákon, můžeme za to dostat trest. Znalost zákona je moc 

dobrá věc, protože jak všichni víme, neznalost zákona neomlouvá. 

 

JAN - POUŽÍVÁNÍ CHYTRÝCH MOBILNÍCH TELEFONŮ 

V dnešním moderním světě, bychom měli určitě umět pracovat s chytrým 

mobilním telefonem, protože v dnešní době, jsou chytré mobilní telefony za mě 

snad tou nejpoužívanější technologií. Dnes umět používat chytrý mobilní telefon, 

je už úplný základ nebo snad ne? Mobilní telefony jsou s námi každý a celý den 

a jejich původní využití, čímž bylo telefonování se využívá, čím dál tím méně. 

Vemte si kolik denně strávíme času na telefonu a kolik z toho je opravdu 

na telefonování? Běžní lidé telefonují pořád méně častěji. Pro komunikaci 

na telefonech jsou stále rozšířenější zprávy na sociálních sítích. A to sociální sítě 

jsou kapitola sama o sobě. Lidé na těchto stránkách nebo v aplikacích, takového 

typu, tráví hodiny denně sledováním zábavných videí a prohlížením si různých 

fotek. Na jednu stranu mají sociální sítě své kouzlo, jako například prodávání 

a nakupování věcí nebo dorozumívání se s někým na dálku, ale někdy nadměrné 

používání telefonů zachází už do extrémů. A ikdyž se vyskytují problémy 

s chytrými telefony, pořád převažují jejich výhody. V dnešním světě se bez 

chytrého telefonu skoro neobejdete a je neuvěřitelné, co všechno telefony 

v dnešní době umí a kam se mohou ještě posouvat. Takže jak se říká nic se nemá 

přehánět a všeho s mírou, protože chytré telefony mají opravdu velký potenciál 

a široké využití, ale jak jsem zmiňoval, někteří lidé na telefonech tráví tolik času, 

že se na nich stávají závislými. 

 

 


